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Hoe veilig is de wereld? Maakt u zich zorgen?
‘’Ik zit morgen niet met een knijpkat in de schuil- 

kelder; de Russen zullen niet snel binnenvallen. Mijn 

zorg zit meer in het feit dat we onzorgvuldig met vei-

ligheid en vrede omgaan. Poetin viel Oekraïne eerder 

binnen en alle belangrijke instituten zoals Clingendael 

wisten dat hij niet zou stoppen. Tot 2022 keken we de 

andere kant op; donkere wolken wilden we niet zien.’’

Wat hadden we wél moeten doen?
‘’We hadden moeten zeggen: ‘Poetin luister, we weten 

wat je wilt en je hebt twee opties: of je 

‘We hebben steeds minder 
begrip voor elkaars standpunten’

DEFENSIE-EXPERT MART DE KRUIF

De Duitse minister van Defensie sprak onlangs zijn zorg uit voor de dreiging van een  
oorlog in Europa. Paniekvoetbal of niet? MAX Magazine vraagt het voormalig  

commandant Landstrijdkrachten Mart de Kruif.

gaat met ons samenwerken en we betalen een goede 

prijs voor gas en olie óf je strekt je klauwen uit naar 

Oekraïne, maar dan maken we je stuk.’ Dat heet 

afschrikking. De prijs van ons falen wordt vooral 

betaald door het Oekraïense volk. We zijn heel erg 

bezig met onze eigen welvaart, en dan loop je achter 

de feiten aan. Kortetermijnpolitiek is zorgwekkend. 

Wat Poetins ambitie is, wisten we al jaren: terug naar 

het groot Russische rijk. We leren weinig uit het verle-

den en evalueren niet. Hadden we de krijgsmacht wel 

kleiner moeten maken? Kijk daar eens naar zonder 

direct schuldigen aan te wijzen. Europabreed staan 

we er niet goed voor. Tijdens de Koude Oorlog was 

er vrede omdat we voorbereid waren op oorlog. En 

hoe je het wendt of keert: het Russische leger komt 

sterk uit deze oorlog. Nu moet je de juiste keuzes 

maken, geen woorden maar daden. Geef elke dag het 

signaal af dat we Oekraïne blijven steunen.’’

Moeten we terug naar de  
Koude Oorlog?
‘’Dat zeg ik niet, maar Europa 

heeft nu wel een vet veiligheidspro-

bleem. Er is geen buitenlandbeleid, 

geen veiligheidsvisie, geen maakin-

dustrie en grondstoffen. We zijn 
volledig afhankelijk van andere continenten. Europa 

moet sterk en onafhankelijk worden, dan pas schrik 

je de vijand af. Poetin bokst niet graag tegen iemand 

met een borstkas en twee vuisten. We hebben bijna  

80 jaar vrede, omdat we grote staatsmannen kenden 

zoals Adenauer, Schuman en Marshall. Dat soort 

mensen hebben we opnieuw nodig: politici die over 

hun eigen schaduw springen.’’

En de oorlog in Gaza?
‘’De oorlog tussen Israël en Hamas in Gaza kan 

een wereldbrand veroorzaken met Iran, Pakistan, 

Egypte en China die de Palestijnen steunen. Het is 

één groot kruitvat. Als er geen politieke oplos-

sing komt, creëer je een veel groter probleem.’’

Standpunten verharden, ook in Nederland. 
Of je bent pro-Israël of pro-Palestina. 
Kun je niet nuanceren in een oorlog?

‘’In deze oorlog spelen emoties een grote 

rol, mensen hebben steeds minder begrip 

voor elkaars standpunten. Een onaf-

hankelijke pers die hoor- en wederhoor 

toepast en zich bij de feiten houdt, is 

daarbij heel belangrijk. Dát kan veel 

beter. Begrip voor elkaar begint al met 

goede scholing, geschiedenis, aardrijkskunde en 

maatschappijleer. En misschien moet je wel een maat-

schappelijke dienstplicht invoeren bij het leger of in 

de zorg. Mensen praten niet meer met elkaar. Waar 

komt de boerenzoon uit Groningen nog de rijkeluis-

zoon uit Laren tegen? Mijn ervaring is dat als je een 

paar weken in dienst zit het niet meer uitmaakt waar 

je vandaan komt, maar wat je bijdraagt aan de maat-

schappij. Leer elkaar echt kennen en kijk elkaar in de 

ogen, dan wordt de oplossing anders.’’

In hoeverre spelen de huidige geopolitieke  
machtsverhoudingen een rol in een oorlog elders?
‘’Die spelen een rol. Ga er maar vanuit dat Amerika 

niet meer vanzelfsprekend het grote broertje van 

Europa is. Mijn zoon woont in Amerika en hoort 

steeds vaker dat Europa op eigen benen moet gaan 

staan. Amerika kijkt niet naar het Oosten, niet naar 

het Westen, maar naar China.’’

Lost geweld een conflict op?
‘’Geweld heeft onze vrijheid terug-

gegeven in de Tweede Wereldoor-

log, maar geweld is niet altijd de 

oplossing. In de oorlog tussen Israël 

en Hamas in Gaza is er geen mili-

taire oplossing. De tragiek van het Midden-Oosten is 

dat Hamas en Hezbollah Israël niet kunnen vernieti-

gen, en andersom Israël die partijen niet. De geest kun 

je niet stukbombarderen. Er moet een politieke oplos-

sing komen, maar zowel de Palestijnen als de Israëli’s 

zijn onderling hopeloos verdeeld. Hoe geef ik in dit 

gebied toekomst aan mijn kinderen, dát zou de vraag 

moeten zijn. Vrede kun je alleen maar stichten door 

druk van buitenaf. Door de VS en Europa met  

politieke leiders die zeggen: ‘Je kunt doen wat je wilt, 

maar we stoppen de steun tot jullie tot inkeer komen.’ 

De uitkomst van deze oorlog moet je niet meer in 

handen leggen van de Palestijnen en Israëli’s.’’

Ziet u nog lichtpuntjes?
‘’Jazeker! Samen met Peter van Uhm toer ik langs de 

theaters met ‘Veldheren Live’. Tot onze verbazing  

zitten er bijna alleen maar jongeren in de zaal.  

De jeugd is angstig voor de toekomst, maar ook  

ontzettend betrokken. Jongeren willen weten hoe ze 

Nederland beter kunnen maken, het land kunnen 

dienen en beseffen dat je iets moet doen voor vrijheid. 
Dat geeft hoop!’’  

Kijk voor meer informatie en kaarten voor ‘Veldheren Live’ 

op cortimedia.nl/live
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